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W stosunku do osób piastujàcych
pewne stanowiska, majàcych
stopnie s∏u˝bowe czy naukowe,
u˝ywa si´ okreÊlonych tytu∏ów.
Wynika to zarówno z tradycji,
panujàcych obyczajów,
jak i z szacunku. Nieumiej´tne
ich stosowanie jednak cz´sto
powoduje nieporozumienia.

P odstawowà zasadà, obowiàzujàcà za-
równo w formie werbalnej, jak i pisa-
nej, jest nienadu˝ywanie tytu∏ów.

MUNDUROWI
Zwracajàc si´ do policjantów, ˝o∏nierzy,
stra˝aków, majàcych tzw. stopnie po∏ówko-
we, zaokràglamy je w gór´ lub w dó∏. Nie
mówimy np.: panie podkomisarzu, nadko-
misarzu, podinspektorze, m∏odszy inspek-
torze, starszy sier˝ancie, sier˝ancie sztabo-
wy, m∏odszy aspirancie, ale komisarzu, in-
spektorze, sier˝ancie, aspirancie. Podpu∏-
kownika czy podporucznika nazywamy pu∏-
kownikiem, porucznikiem.

Do osób piastujàcych stanowiska zast´p-
ców komendanta, naczelnika lub kierowni-
ka zwracamy si´ komendancie, naczelniku,
kierowniku. Nie mówimy te˝ wicemini-
strze, wicedyrektorze, ale ministrze, dy-
rektorze. JeÊli szef resortu jest jednocze-
Ênie wicepremierem, to zawsze u˝ywamy
wobec niego tytu∏u wy˝szego, czyli panie
premierze.

W korespondencji, w odró˝nieniu od j´-
zyka mówionego, podajemy tytu∏y rzeczy-
wiste. Piszemy wi´c: zast´pca komendan-
ta, m∏odszy inspektor, wicedyrektor etc.
Przedstawiamy si´ aktualnymi danymi.
Tak˝e na tabliczkach drzwi urz´dów, pie-
czàtkach, wizytówkach muszà byç one
zgodne ze stanem faktycznym.

UCZENI
Tytu∏ów zawodowych i stopni s∏u˝bowych
u˝ywamy w miejscu pracy oraz w kontak-
tach oficjalnych, ale ju˝ w osobistych po-
winniÊmy byç wstrzemi´êliwi. Zawsze pa-
mi´tajmy, by pos∏ugiwaç si´ nimi z wy-
czuciem, nie nara˝ajàc si´ na ÊmiesznoÊç
i kpiny.

Tytu∏y naukowe podajemy w zale˝noÊci
od ich stopnia. Eksponowanie takich, jak
profesor i doktor, czyli jednostkowych
– aby je uzyskaç trzeba mieç na koncie
okreÊlony dorobek – nie razi. W formie mó-
wionej stosujemy zaokràglenia – a wi´c nie
panie profesorze zwyczajny, nadzwyczajny,
doktorze habilitowany, ale profesorze, dok-
torze. W wersji pisanej podajemy stan rze-
czywisty. Nie u˝ywamy jednak tytu∏u ma-
gistra, który ostatnio bardzo si´ upo-
wszechni∏.

DUCHOWNI
Zwracajàc si´ do osób duchownych, tak˝e
nale˝y przestrzegaç stosownych form. Pa-
pie˝a tytu∏ujemy wasza ÊwiàtobliwoÊç lub
Ojcze Âwi´ty. Kardyna∏a – eminencjo lub
ksi´˝e kardynale. Arcybiskupa i biskupa
– ekscelencjo lub ksi´˝e arcybiskupie, bi-
skupie. Nuncjusza apostolskiego – eksce-
lencjo lub ksi´˝e nuncjuszu. Do patriar-
chy ekumenicznego Konstantynopola
i do patriarchy prawos∏awnego mówimy
wasza ÊwiàtobliwoÊç. Wobec metropolity
prawos∏awnego z kolei u˝ywamy okreÊle-
nia eminencjo lub ksi´˝e metropolito.
Do arcybiskupa (nie metropolity) i bisku-
pa prawos∏awnego – wasza ekscelencjo.
Do arcybiskupa anglikaƒskiego (w tym
prymasa anglikaƒskiego) – przewielebny
arcybiskupie. Do biskupów wszystkich
wyznaƒ protestanckich – przewielebny
biskupie.
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